
עורף חזק בשביל כולנו

מצפים לישועה

עם ישראל הקדוש והאהוב, עם ישראל הנותן והאוהב, 
הדברים נכתבים אליכם בעיצומם 

של הימים הסוערים. אנו מקווים 
שעד ששורות אלה יגיעו לידכם 
נשמע בשורות, טובות ישועות 
ונחמות, אבל הרפואה היחידה 
לַשֶּׁבֶר שחווינו היא רק הגאולה 
השלימה, והדברים דלהלן נכונים 
ומצב בחיים בפרט  זמן  לכל 

לזמנים הקשים.

בזמנים קשים, בזמנים סוערים, 
חייבים  בוער,  כשהכול סביב 
ללמד את עצמנו להסתכל על 
המציאות בצורה הנכונה. רבי 
נחמן מלמד להסתכל תמיד על 
הטוב, גם אם הוא קטן מאוד, 
וגם אם הרע נראה גדול ומאיים.

כל שכן עכשיו שאמנם הרע 
גדול ומפחיד – אבל מנגד גם 
עינינו  לנגד  שמתגלה  הטוב 
ובלתי  מימדים  עצום  הוא 

נתפס. אשרי העיניים שרואות 
את אהבת ישראל העצומה, את מסירות הנפש, 

את הנתינה האינסופית, את הצמא לאמונה ולקדושה, 
את האחדות, את ברוך המבדיל בין "והוא יהיה פרא 
אדם" לבין "אתם קרויים אדם". אשרי העם שככה לו!

וכמו שכולנו רואים, ההשלכות של המערכה שבה אנו 
נתונים והתוצאות של השחיטה הגדולה – לא מסכמות 
רק בסכנה לחיילינו שבחזית. הפגיעה היא גם בנפשות 
שעברו וניצלו, וגם בכל יהודי בארץ הקודש ששרוי 

בחרדה, וישנם נזקים אדירים שלא ניתן למנות בגוף, 
בנפש, ובממון! המציאות הקשה טלטלה וזעזעה את 

העולם כולו.

ביתי הוא מבצרי

ישנה השלכה קשה נוספת 
מדאיגה  תופעה  המצב,  של 
לרדאר,  מתחת  שעוברת 
והיא ערעור בשלום בית ר"ל. 
החרדה, הפחד, הלחץ, חוסר 
הוודאות, המציאות שהילדים 
בבית,  שהילדים  בחרדה 
החדשות והקולות בכל מקום 
בארץ וביותר למשפחות שגלו 
ממקומן – כל אלה מערימים 
קשיים גדולים על הבית היהודי.

ולכן בימים אלה שבהם מומחי 
הביטחון דואגים, ובצדק, לבצר 
ואת  היישובים  את  ולחמש 
העורף מתוך הבנה שצריכים 
לשמור על הקיים לפני שיוצאים 
למלחמות חדשות – כך ויותר 
מכך צריכים מומחי הנפשות 
לבצר את בתי ישראל, לחזק 
את בדקי הבית בשלום הבית של 
עם ישראל, כי הניצחון האמתי במערכה הוא רק 
כאשר השכינה איתנו "כי ה' אלוקיך מתהלך בקרב 
מחניך", ולכן צריכים קודם כול לחזק את הבית היהודי 

כי "אין השכינה שורה בישראל אלא למשפחותיו".

מזל טוב: עם נולד!

בפרשת השבוע מספרת לנו התורה על לידת העם 
היהודי!

אברהם ושרה, נושאי הלפיד ומבשרי בשורת האמונה 
מחכים עשרות שנים לפרי בטן. והנה מגיעה השעה, 
המלאכים באים לבשר להם על לידת יצחק. המלאכים 
מגיעים ושואלים את אברהם: "איה שרה אשתך" והוא 
עונה "הינה באוהל". מה זה נוגע לבשורה? ואם תאמר 
שהוא רצה לבשר גם לשרה – לא כתוב שאברהם 
קורא לה, והמלאך לא מבקש שיקרא לה, ובנוסף 
בשעת הבשורה הוא מדבר רק לאברהם כמו שכתוב 

מיד בפסוק הבא: "שוב אשוב אֵלֶיךָ..."

אם כן מדוע מציינת התורה את השאלה והתשובה 
הלכאורה סתמיות הללו שאין להן לכאורה שום שייכות 

לנושא?

חז"ל כבר הרגישו בשאלה ודרשו מה שדרשו, אבל 
עדיין נשאר הקושי בפשט.

המבחן האמתי

שמעתי מאחד הצדיקים שבדור דבר נפלא: אם לפני 
הבשורה הגדולה שואל המלאך "איה שרה" ושומע 
"הנה באוהל" – כנראה שכל הבשורה תלויה בשאלה 
ובתשובה האלה. כל מה שזכו אברהם ושרה ליצחק, 
ולמעשה, כל הלידה והקיום של עם ישראל, זה רק 

בזכות זה ששרה היא באוהל!

ומהי משמעות הדברים?

ביאר אותו צדיק כך: אישה שהיא באוהל זה אומר 
שטוב לה עם בעלה. אישה שלא טוב לה, אישה שנמצאת 
בבית שבו האוויה ביקורתית, שאין בו פרגונים ומילים 
טובות – מחפשת כל תירוץ כדי לברוח מהבית, ללכת 
לחברות, לאימא שלה, לאחותה, לקניות, להסתובב 

בחוץ – רק כדי לא להיות בבית.

אצל אברהם אבינו עליו השלום שרה הייתה מקום 
ראשון, כמו שמבאר רש"י על הפסוק "ויט אהלה" 
– שתמיד הקדים להכין את האוהל של אשתו לפני 
שבנה את שאר האהלים של המחנה. ומובן שכדי 
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שמעתי מאחד 
הצדיקים שבדור 
דבר נפלא: שואל 

המלאך "איה 
שרה" ושומע 
"הנה באוהל" 
– כל מה שזכו 
אברהם ושרה 

ליצחק, ולמעשה, 
כל הלידה והקיום 
של עם ישראל, 
בזכות זה ששרה 

היא באוהל!
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לשאלת רבים מה עושים בשבת שיש בה מצב חירום?
מותר להפעיל את הרדיו על גל שקט שמשודר א. 

בתחנות החרדיות והדתיות שומרות שבת וכאשר 
ישנה אזעקה יש התראה ויש עידכונים לפי הצורך, 
אבל אסור להפעיל רדיו רגיל או טלויזיה מכיוון 

שמחללים שבת גם בדברים שאין צורך בהם.
כיום ישנה אפליקציה של פיקוד העורף שבזמן ב. 

אזעקה באותו איזור הטלפון מצפצף, כמובן 
שפיתרון זה עדיף על הכל.

במשפחה שיש אנשים שאינם שומרים שבת ג. 
ומוכנים לשמור שבת רק באופן שיפעילו טלויזיה 
באופן קבוע מלפני שבת יש להתייעץ עם מורה 

הוראה האם יש להתיר דבר זה.
אם אירעה הפסקת חשמל והאוכל נמצא על ד. 

הפלטה והתבשיל מבושל כל צרכו:

1. אם התבשיל יבש ללא רוטב או שיש בו 
מעט רוטב מותר להניחו על הפלטה אף 

אם נצטנן לגמרי.

2. אם התבשיל לח ומרקי יש חילוקי דינים:

אם התבשיל עדיין רותח מותר להעבירו לפלטה 	 
אחרת או על גבי בלעך )טס אלומיניום על 
גז(, ואם האוכל הצטנן לגמרי והוא לח אסור 

להעבירו לפלטה אחרת.

אם התבשיל נשאר על גבי הפלטה ואחרי כמה 	 
שעות נדלקה הפלטה והאוכל מתחמם, מותר.

במקרה שצריכים להיכנס לממ”ד ואין חשמל, ה. 
וצריכים להפעיל את החשמל כדי שהילדים 
הקטנים לא ייבהלו, יש להקל לרמוז לגוי שחשוך 

ומפחיד בתוך החדר שידליק את האור.
אנשים שנמצאים במצב כוננות, כיתת כוננות, ו. 

הצלה וכו’ מותרים בנשיאת מכשיר הטלפון 
ולראות את ההתרעות, במקרה שיש גוי מזומן 
ואפשר שהגוי יפעיל את המכשיר עדיף, ואם אין 
גוי ואין אפשרות ניתן לראות את העידכונים ויפעיל 
את הטלפון בשינוי על ידי החלקה בגב היד, וכן 
הקלדה יעשה בגב האצבע וכן על זה הדרך כל 
מה שאפשר לשנות בקלות יעשה בשינוי, ואם 
אי אפשר לעשות בשינוי יכול להשתמש בטלפון 

רגיל לצורכי ביטחון ורפואה.
חיילים הנמצאים במשמרת 12 שעות ורוצים לשוב ז. 

לביתם לנוח ולאגור כוחות להמשך הלחימה, 
ואם נאסור עליהם את השיבה הביתה יאלצו 
לנוח בשטח וזה עלול לפגוע באיכות הפעילות 
למחרת, יש להורות להם לכתחילה שיכולים לשוב 
לביתם לאגור כוחות, כאמור כל זה דווקא כאשר 
יודעים שיש צורך מבצעי בחילול שבת זה, כנ”ל 

לגבי העובדים בשירות חיוני שמותר להם לשוב 
לביתם בסיום העבודה, אבל אין היתר לחייל 

להגיע לחופשה בשבת ללא צורך חס ושלום.
אין לשלוח הודעות סמס או ווצאפ תוך כדי השבת ח. 

לשאול בשלומם של אנשים, ההיתרים במקרים 
אלו הם רק בייעוץ פרטי עם רב בקו ההלכה, ולכן 
במשל אם אשה חרדה לגורל בעלה הנמצא 
בחזית או אנשים שיש להם חרדות דומות, יש 
להתייעץ בזה עם מורה הוראה. ניתן להתקשר 

לקו ההלכה הספרדי בטלפון 3030*.
האם ללכת לבית הכנסת בשבת זו? שאלה זו ט. 

אינה שאלה במחוז הדרום שכבר במשך שנים 
מתפקדים כרגיל גם בזמן אזעקות, לגבי אזור 
המרכז ושאר ערי הארץ צריך ללכת לפי הוראות 
פיקוד העורף, ובשלב זה הוראות פיקוד העורף הם 
שמותר להתקהל וללכת לבית הכנסת ואין חשש.

פשוט הדבר שמותר ואף מצווה ליטול את הנשק י. 
בשבת כזו לבית הכנסת, ולהדליק מצלמות 

אבטחה שיפעלו כל השבת.
התנהלות בשעת אזעקה - אדם נכה הדר בקומה יא. 

רביעית ואין לו ממ”ד בבית, צריך לרדת במעלית 
ובשעת אזעקה מותר לרדת כרגיל ולהציל עצמו, 

אבל לחזור יהיה מותר רק על ידי אמירה לגוי.

בברכת שבת שלום ומבורך

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של

הנחל נובע

גם כשיש הבטחה מהקב”ה צריך להתפלל 

הנה חז״ל אומרים, למה נסמכה פרשה זו של פקידת 
שרה, לתפילת אברהם על פקידת אבימלך, ללמדך, 
שכל המבקש רחמים על חבירו והוא צריך לאותו דבר 
הוא נענה תחילה. כלומר, מה שאברהם נפקד היה 

בזכות התפילה.

ולכאורה קשה, הרי ה׳ כבר 
בן,  לאברהם  שיהיה  הבטיח 
ואף שלח מלאך לומר לאברהם 
את המועד שבנו יוולד, שנאמר: 
״למועד אשוב אליך כעת חיה 

ואיך  יד(,  יח,  )לעיל  ולשרה בן״ 
אומרת התורה שהוא נפקד ע״י התפילה?

אלא, כתב בספר מעלות התפילה )עם׳ ס״ז(: דבר 
זה נורא הוא למתבונן, רואים מכאן שיתכן אפילו כשיש 
הבטחה מהקב״ה שיהיה לה בן, כמו שנאמר: ״אבל 
שרה אשתך יולדת לך בן״ )לעיל יז, יט(, וחזר על זה 
ע״י המלאך שאמר: ״שוב אשוב אליך כעת חיה והנה 
בן לשרה אשתך״ )יח, י(, בכל זאת אין ההבטחה יכולה 
להתקיים בפועל אלא על ידי תפילה! צורת הבריאה 
מששת ימי בראשית היא, שכל הדברים בעולם, אפילו 
אלו שנגזרו לבוא לעולם, אינם באים אלא על ידי תפילה 
)ראה לעיל פרשת בראשית ב, ה(. ולכן סיבב הקב״ה 
שאברהם יתפלל על אבימלך, כדי שע״י זה תהיה לו 

גם כן תפילה על עצמו מדין המתפלל על חבירו הוא 
נענה תחילה, ואז תוכל להתקיים ההבטחה.

וכן מבואר ב״אור החיים״ כאן, שהתקשה שמשמע 
מדברי חז״ל אלו שאילולא תפילת אברהם, לא הייתה 
מועלת הבטחת הקב״ה, וזה לא 
יתכן. ולכן פירש ששניהם יחד 
הביאו את הישועה: ״כי באמת 
הוא  אבימלך  על  תפילתו 
דבר המעמיד לפקידת שרה, 
והבטחתו יתברך היתה שיתן לו 
בן, ולכן הזמין לו ה׳ מצוה שסגולתה 
שיפקד ובזה נתקיימה הבטחתו, והוא אומרו ׳כאשר 
אמר, פירוש, שבגלל האמירה שאמר ה׳ הוא שנזדמן 
לו הדבר ונפקדה, כי כשירצה ה׳ להיטיב יזמין המצוה 

שסגולתה היא הטובה המבוקשת״. 

מבואר בדבריו שבאמת אחרי ההבטחה עדיין היה 
צריך לסגולת התפילה, אלא שההבטחה סיבבה את 

הדבר שיתפלל וייענה. וע״ש עוד ראיה לדבר.

ומכיוון דאתינא להכי יש לעיין בלשון חז״ל שאמרו 
״הוא נענה תחילה״, מבואר שאין זו סתם ״סגולה״ 
שהמתפלל זוכה לישועה, אלא הוא ׳נענה׳ גם כן מכח 
תפילה. אמנם הוא לא התפלל על עצמו, אך תפילתו 

על אחרים נחשבת לו גם כתפילה על עצמו.

המבי״ט בספרו ״בית אלוקים״ )שער התפלה פי״ב(, 
מבאר מהי הסיבה שהוא נענה תחילה, וכמו שנתבאר 
שכוונת חז״ל כי תשועתו היא מכח התפילה. היינו משום 
שתפילה שהאדם מתפלל על אחרים, התפילה ההיא 
יותר מעולה, ולכן היא מתקבלת יותר. וממילא היא 
מועילה להושיע את המתפלל, עוד יותר מאשר אילו 

היה מתפלל על עצמו.

ומדוע היא מעולה יותר? כי כאשר האדם מתפלל על 
אחרים זו תפילה שיותר מתבטא בה הכרת האמונה. 
כיון שאדם הנמצא בצרה ומתפלל, אין ניכר שתפילתו 
שלמה, כי נראה שהוא מתפלל רק מחמת שנמצא 
בצרה ורוצה להשיג את הרפואה, אילו לא היה  נצרך 
לרפואה לא היה מתפלל. מה שאין כן כאשר מתפלל 
על אחרים, והוא אינו נמצא בצרה ההיא שבה נמצא 
חבירו, אז ניכר שהוא פונה להתפלל לה׳ רק בגלל 
שיודע ומאמין שרק ה׳ יכול לרפא ולהושיע, ותפילה 
שבאה מתוך אמונה גדולה מתקבלת יותר. לכן כאשר 
המתפלל עצמו צריך לאותו דבר, גם לו יש צורך לישועה 
כזו - הוא נענה תהילה, כי הראשון שמאמין ומתחזק 

מכך הוא המתפלל עצמו.

מדברי חז״ל אלו יש ללמוד, שעיקר מעלת התפילה 
וכוחה להביא את הישועה, נמדד לפי גודל האמונה של 
העומד בתפילה. וכפי שיחזק בעצמו את ההרגשה כי 

רק לה׳ הישועה, כך יתעלה ויזכה לראותה.

עיקר מעלת 
התפילה נמדד לפי 

גודל האמונה
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להקים מפעל שלם של גברים ונשים גרים היה 
צריך שיתוף פעולה מוחלט בין שניהם.

אז נכון שאברהם ושרה היו מופת של אמונה, 
אבל זה לא מספיק בשביל להקים את עם ישראל. 
עם ישראל יכול לצמוח אך ורק מתוך שלום בית 
מוחלט. ונכון שאברהם היה איש חסד שנתן בלי 
סוף לכל העולם – אבל המבחן האמתי שלו היה 

החסד שבבית, החסד עם אשתו!

ולכן שואל המלאך 'איה שרה' ורק משהוא שומע 
'הנה באוהל', זאת אומרת ששרה שמחה ושהאווירה 
בבית טובה – רק אז הוא מקבל את "האור הירוק" 

לבשר לאברהם על לידת יצחק!

בית – המקום הנעים בעולם

וזה מסר לא רק לבעלים כלפי נשותיהם, אלא 
גם לנשים כלפי בעליהן וגם להורים כלפי ילדיהם: 
כל אחד חייב לדאוג ליצור בבית אווירה חיובית, 
אווירה טובה, אווירה של אהבה, אווירה של נועם, 
אפס ביקורת, מקסימום נתינה, מקסימום הקשבה, 

מקסימום עידוד, מקסימום עין טובה וכף זכות.

זו הקרקע הפוריה שעליה צומח עם ישראל! זו 
הסביבה שבה אפשר לגדל ילדים חסינים, ילדים 
שלא מחפשים לברוח מהבית, שלא מחפשים 
להתרועע עם חברים, ילדים שתמיד תמיד חוזרים 

בסוף לבית אבא ואימא.

למה לחכות לטפל בבעיות? תיצור סביבה שמונעת 
את הבעיות מראש. תיצור אווירה כזאת של נעם 

בבית ואז לא יתחילו שום בעיות.

ודווקא בזמנים קשים, דווקא בזמנים שהקרקע 
נשמטת מתחת לרגליים שלנו – זה בדיוק הזמן 
לייצב את הספינה העיקרית של החיים שלנו שהיא 
הבית היהודי. אתה לחוץ? את לחוצה? תעשו כל 
שביכולתכם כדי שזה לא יצא בתוך הבית אחד על 

השני או על הילדים חלילה.

אנא מכם, תימנעו מכל מיני חדשות שמכניסות 
אתכם לעצבנות – זה עולה לכם בבריאות, ואתם 
משלמים ביוקר גם בשלום הבית וגם בחינוך הילדים. 
לא תמיד רואים רווחים ונזקים מהרגע להרגע, אבל 
אווירה בבית זה דבר שצריכים לבנות במשך שנים, 

ותמיד תמיד לתחזק את זה.

ואכן זה חשוב לתת ולתרום ולהתנדב כמה שיותר. 
כל התלמידים שלי יוצאים בלי סוף לחיילים ולתושבי 
הדרום והצפון, אבל אסור להזניח את העורף שהוא 
הבית. נתינה אמיתית וחסד אמיתי לעם ישראל מגיע 

מתוך חסד אמיתי בבית.

עם ישראל צריך כל אחד ואחד מאיתנו חזקים 
בימים אלה, והחוסן שלנו מתחיל מהבית. זו ההתחלה 
של עם ישראל וזה הקיום של עם ישראל וזה הכוח 
שלנו לעמוד באתגרים וזה גם העתיד של עם ישראל!

מאמר ראש הישיבה
-המשך-

בברכת שבת שלום ומבורך

הווי זהיר בלשונו

באנו אל העיר וראינו כי דומיה ותאניה שוררת בכל העיר, כולם 
הולכים כפופי ראש קודר ושחוח, שאלנו את בני העיר מה זאת ועל 

מה זאת שהפך יום שמחה ליום אבל?

השמחה הייתה פורצת גבולות עם היכנסו של 
הבחור החשוב בנו של החסד בברית האירוסין עם 

בת ישראל כשרה וצנועה.

ההכנות החלו לקראת החתונה. אלא שבים בהיר 
אחד הכל השתנה.

נכנס החסיד וסיפר את צרתו, לפני רבו הרה"ק 
התפארת שלמה זיע"א, סיפר לרבי כי הוא עשה 
שדוך לבנו, אולם לפתע התחרטה המחותנת אם 

הכלה, והודיעה נחרצות כי אין 
שבתה  אופן  בשום  רצונה 
ודורשת  זה,  לחתן  תינשא 

היא לבטל את השידוך.

האיש בכה לפני הרבי, עד 
שנענה לו  הרבי ובקש שאם 

הכלה תבוא לפניו.

ואכן לבקשת הרבי נענתה 
בית  והגיעה אל  אם הכלה 
הרבי. כשהגיע אל הקודש 
בלווי הרבנית, נעמדו לפניו 

וכידוע לא הניח  בפתח, מאחר 
לאשה להיכנס לחדרו. שאלה הרבי לפשר דבר 

סירובה לקיום השידוך.

השיבה האשה: "רבי קדוש, מה אעשה שלא מצא 
חן בעיני שהחתן הזה יהיה ראוי לישא את בתי".

אמר לה הרבי "שמעי נא את המעשה שאספר 
לך: בהיותי בחור קטן, שידך אותי אבי עם רבי יוסף 

מקרזילוב העירה הסמוכה לוולאשצאווי.

"המחותנת, אם הכלה, בשום אופן לא הסכימה 
לקבוע את זמן החתונה, באמרה כי בחור זה אינו ראוי 
לבתה, גם אחר שעברו ימים וחדשים בהשתדלות 
לרצותה, הוסיפה לעמוד בסרובה, אחר שהפצירו 
בה אנשים רבים, קפצה ואמרה כי היא מעדיפה 
לא לחיות, העיקר לא להגיע ליום שבו תראה את 

בתה הולכת לחופה עם בחור זה.

ואחר הרבה השתדלות  ועת,  זמן  "עבר 

והפצרות התרצתה לעשות הנישואין, קבעו זמן 
והכינו מאכלים ומגדנות ומיני מזונות ונדוניה. נסענו 
מוולאשצאווי לחתונה, וכאשר באנו סמוך קרזילוב, 
עמדנו עם העגלות בפרוזדור העיר להמתין לבאים 
לקראת החתן כנהוג, אך איש לא הגיע, עמדנו עד 
בוש עד אשר גמרנו בדעתנו כי אם לא באו לקראתנו, 

ניסע הלאה לקראת המחותנים...

"באנו אל העיר וראינו כי דומיה ותאניה שוררת 
בכל העיר, כולם הולכים כפופי ראש קודר ושחוח, 
שאלנו את בני העיר מה זאת 
יום  ועל מה זאת שהפך 
שמחה ליום אבל? הודיעונו 
בני העירה כי המחותנת 
שהיום מחתנת את ביתה, 
התעלפה ונחלשה מבלי 
עזר  ואין  פתאום  דופק 
ותרופה, כל הרופאים אמרו 
נואש, עד כי שמענו קול 
זעק ושבר כי כבר נפטרה.

"לשמועה הנוראה הזאת 
מה  תורה  דין  פי  על  שאלנו 
לעשות, ויצא פסק הלכה כי 'מעבירין את המת 
מלפני הכלה', אני הלכתי לחופה עם בתה היא 
הרבנית העומדת כאן, ואמה באמת לא זכתה לראות 
את ביתה עם החתן הזה לחופה, כפי אשר גזרה 

היא על עצמה בעצמה."

"רואים הנכם" המשיך הרבי את רצף דבריו : "איזו 
שטות הייתה לאשה הזאת, על כן תהיו פיקחת ולא 
שוטה, תעשו חופה לבת עם החתן, ולא להיות 

חכמה כמו אותה אישה." 

כאשר שמעה האשה את סיפורו של הרבי נבהלה 
ונרעדה בפחד נורא וקראה, "רבנו הקדוש הן הן, אני 
מסכימה לכל אשר רבנו מצוה אותי", וכך עשתה.

 הכניסה את ביתה עם אותו בחור ת"ח 
ירא שמים. 

סיפור לשולחן שבת

פרשת וירא | 3 



כיתת כוננות רוחנית

ממש  של  ניסים  סיפורי  סיפרנו  שעבר  בשבוע 
מהמלחמה.

ברגע האמת הוכחנו לבורא עולם שאנחנו יודעים למי 
לפנות בעת צרה, אנחנו יודעים להיות מאוחדים, אנחנו 
יודעים להתחזק בשמירת שבת, ואפילו הרחוקים ביותר.

אבל דבר אחד אסור לנו לשכח - את האסון הנורא 
שעוללו לנו- לעם היהודי, לא משנה כמה זמן יעבור 
מהטבח הנורא, אסור לנו לחשוב שהוא מאחורנו, 
ונשאר רק תגובה או תקומה, אנחנו חייבים לקחת 
את המקרה הזה לידי מעשה, כדי שחלילה לעולמים 
לא נחווה אסון כזה או דומה שוב, והכל תלוי רק בנו!

התחזקנו בימים שמייד לאחר מכן, התפללנו, כאבנו, 
אין  לנו כח להגיע שוב לנקודת בכינו, אך 

לנו כח לראות את העם שלנו התחלה, אין 
שוב,  אנחנו רוצים גאולה ברחמים, סובל 

עוד השנה!!

לכל  כן  ועל 
אחד ואחת 
ו  נ ת י א מ
ד  י ק פ ת

חשוב, אנחנו כיתת הכוננות הרוחנית של בורא עולם, 
אסור לנו להתרופף בשמירה! ובקיום מצוות אנו מצילים 

את העם הטהור שלנו.

יכולה להיות מוכרעת  חשוב שנזכור: המלחמה 
ממעשה אחד קטן של איש או אישה פשוטים ביותר.

העיניים שלנו לא רוחניות מספיק כדי לראות את זה 
אך וודאי שכל חיזוק קטן יכול להיות המכריע.

ובפרט בחיזוק בנושא השבת, כי כל האסון הזה הגיע 
בשבת, לכן על כולנו להתאמץ להחזיר את הכבוד 

האבוד של השבת.

אפילו אם תקבלו על עצמכם תוספת שבת בכמה 
דקות נוספות, זה חיזוק עצום.

זה לא קשה, זה בסך הכל דורש מעט תשומת לב, 
ורצון טוב להועיל לעם ישראל.

לנוחותכם- הוספנו במדור זה שתי הלכות שבת, 
בתקווה לחזק את עם ישראל כולו בעניין השבת.

"כי אשמרה שבת ק-ל ישמרני"

בברכת שבת שלום ומבורך
משפחת "חוט של חסד"

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

רבי מנחם מנדל 
מקוסוב זי”ע
י”ז מר חשוון

נולד בשנת תקכ”ט לאביו רבי יעקב קאפיל חסיד 
מקאלימיא זי”ע, שהיה שליח ציבור של רבינו הבעל שם 
טוב זי”ע, ולאמו הצדקנית מרת חיה ע”ה, מצאצאי הט”ז 

והב”ח ולמעלה בקודש בעל התוספות יום טוב זי”ע.

מנעוריו נראה בו שניכר הוא לגדולות, והתבטא פעם, 
“שכל מדריגות רוח הקודש לקח על ידי לימוד חושן 
משפט” ואף גדולי דורו כינוהו בשם הגאון החריף, 
ובמכתביו שנשארו אף רואים את גודל עמקותו בתורה 

בש”ס,  העמוקים  והפלפולים 
בתוס’, וברי”ף, ומקשה מהא 
גדולה מביא  וכמקחה  להא, 
מהש”ך  והוכחות  מהשו”ע, 
והתומים, ולבסוף מישב ע”פ 
אליבא  שמתישבת  סברתו 
דכולה עלמא, אף שקודם היו 
נראים כחלוקים, הפלא ופלא. 

)כשמו כן הוא אהבת שלום(

אהבת שלום: רבינו העמיד יסודותיו על שלושה 
דברים שבהם העולם עומד, אשר שמם “שלום”: א. 
נתינת צדקה אשר עליה קורעין גזר דין של שבעים 
שנה, וע”י יש שלום בעולם. ב. קדושת שבת, ושבת 

קודש ג”כ נקרא שמו שלום. ג. אות ברית קודש.

א. נתינת צדקה וחסד: רבינו היה נקרא בפי כל עמוד 
החסד, מעשים נוראים ונפלאים מסופרים על רבינו 
לגודל הצדקה שהיה עושה עם הבריות, בזמן רבינו 
כל עני ומדוכדך, ובהם שבורי לב ידעו שבכל מצב יש 

מקום אצל רבינו, שבורי לב שסיפרו לו את צרתם, היו 
רואים אצל רבינו כי הדברים מגיעים ממש אל לבו, 
והיה נראה על פניו ממש כצרתו, ועני שהיה נזקק ידע, 
שבודאי אצל רבינו יצא עם מתנה יפה, עשירים שבאו 
לידי עוני ל”ע והגיעו אצל רבינו, ידע רבינו שיתביישו 
לקבל היה משדלם בדברים שיקבלו בתורת הלוואה, 
ולאחר מכן מוחל היה להם מחילה גמורה, וכן אצל 
תלמידיו השתדל מאד להשרישם במידה זו מידת 
החסד, ואלו שלא היה ביכולתם 
לכתת  ציוום  מכיסם  להוציא 

רגלם לטובת אחרים.

ב’ שבת קודש שבת שלום: 
ניחוח מיוחד ניחוחה השבת אצל 
רבינו, שבת של קדושה וטהרה 
ורוממות  התעלות  של  שבת 
הרוח, כל ששת ימי החול היה 
כוסף ומשותוקק לשבת, עד כדי 
שהיה מגיע לידי חולי מרוב צער והכיסופין ובשבת 
היה חוזר לאיתנו, כשראה שתלמידיו מתפלאים השיב: 
שבת הוא יום רפואה לכל חולי, ואף לחולי הנגרם מצער 
הכיסופין של שבת קודש, וכן נהג בכל יום מימי השבוע 
לדאוג במשהו לצרכי שבת, ואמר שעל ידי שמזכירים 
לכבוד שבת ממשיכים קדושה לשאר ימי החול, ביום 
השישי אחר חצות היום היה מגיע להתעלות שאין 
כמוה ונהג להזכיר מרבינו רבי אלימלך מליזענסק זי”ע, 
שאחר חצות היום זהו הזמן המסוגל להריח את ריח 
הניחוח- ריח גן עדן, ומי שזוכה יכול להריח ביסמא דגן 

עדן, ובשעות אלו פניו היו משתנים ומאירות ומאדימות 
מאד ועיניו היו מאירות כשמש, וכן העיד עליו גיסו השרף 
מסטרליסק זי”ע שבעת קבלת שבת הוא ממש בוקע 
רקיעים, וקולו היה נשמע על הרי קוסוב לכל עובר 

ושב )קוסוב שוכנת בין הרי הקרפטים(

והזמירות שיצאו מפיו כשכינה המזמרת מתוך גרונו, 
כשהגיע למילים בזמירות ליום שב”ק: “לָכֵן בְּכָל לֵב 
וּבְכָל נֶפֶשׁ וּבְכָל מְאוֹדוֹ נַמְלִיכוֹ וּנְיַחֲדוֹ" היה חוזר עליהם 
אין סוף פעמים, ואמר נשבע אני שבכל לב ובכל נפש 
ובכל מאודו נמליכו וניחדו, ואף מעט לא פחות מכך.

התקשרות לצדיק: ]מתורתו[ הצדיק הוא שדרכו 
עוברת ההשפעה לישראל, כדוגמת הצינור, ובאמצעות 
ההתקשרות בינם לבינו, הרי ממילא הם קשורים אל 
השי”ת, משום שהצדיק מקושר בו יתברך, וזה תוכחת 
מוסר שאותם אנשים שנוסעים לצדיקים ומחברין את 
עצמן לצדיקים, ובבואם לביתם נשכח הכל מלוח ליבם, 
רק כל איש המשכיל צריך להיות מקושר להצדיק אפי’ 
בבואו לביתו, ובזה הוא מקושר תמיד בהשי”ת. החולקים 
על הצדיקים, והמכניסים קרירות בקרב החסידים, 
ומונעים מהם את הנסיעה לרבותיהם, ע”י צינון הרגשות 
והתחלשות, ועיפות וכדומה, מקורם ושרשם הוא עמלק.

הסתלקותו: רבינו השאיר לתלמידיו כצוואה את 
שלושת הדברים כזכור שהם שלום, ובשנת תקפ”ו 
רבו בכיות נבונים וחסידים והשיב את נשמתו ליוצרו, 

ומנוחתו כבוד בעירו קוסוב זיע”א.

הלכות שבתמוסיף והולך
עונג שבת

ישתדל לענג את השבת במיני מאכל ומשתה 
חשובים הערבים לחכו, וירבה בבשר ויין ומגדנות 
כפי יכולתו. וטוב לאכול דגים בשלושת הסעודות, 
ואם אינו אוהב דגים, לא יאכל. וכל המרבה 
בהוצאות שבת ובהכנת מאכלים רבים וחשובים, 
הרי זה משובח, ולילדים טוב לתת ממתקים לכבוד 

שבת, שהרי אין להם עונג כל כך בבשר ויין.

כל איש מישראל מחוייב בכבוד ועונג שבת. וכבוד 
שבת הוא מהדברים הנעשים קודם השבת, לכבודה 
של השבת. ובכלל זה הוא שירחוץ פניו ידיו ורגליו 
בחמין בערב- שבת, ויחליף בגדיו בבגדים נאים, 
שלא יהיה מלבושו של שבת כמלבושו של חול 
)ילקו"י(. כשם שיש מצות עונג באכילה ושתיה, כך 

מצוה שיענג את עצמו בהנאת גופו. על כן, לא יצער 
גופו ללכת יחף, בפרט בימי החורף הקרים )יראים(.
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ניסים תחת אש

לשותפות בהוצאות קודש עבור 
חיזוק לחיילים:

052-5308000

מיומנו של מפיץ

במסגרת תפקידי בחיזוק החיילים כל השנה כך גם 
בשעת מלחמה, לא פעם אני נתקל בהשגחה פרטית 

מיוחדת שמשרה עלי תחושת ביטחון.

אני אעלה כאן על הכתב מעט מן האור הבוקע 
מהחיילים שנמצאים בקו האש:

נסענו לדרום ניסינו להיכנס לבסיס בזיקים שהוא ממש 
על הגבול. לא נתנו לנו להיכנס מטעמי ביטחון. החלטנו 
לעשות כל מה שביכלתנו דיברנו עם החיילים השומרים 
בפתח, חיזקנו אותם וכן חילקנו להם ערכות שמירה 
של ציציות, אוכל, שתיה וכל מה שצריך. כשברקע מידי 
פעם אנחנו שומעים אזעקה של צבע אדום, נכנסים 
למקלט הקרוב וממשיכים גם שם לחזק באמונה, 
באיזה שהוא שלב כשהחלטנו להתפנות מהמקום. 
זה היה סמוך לשקיעה ובדיוק אנחנו פוגשים קבוצת 
חיילים שזה עתה הגיעו, אני אפילו לא יודע מהיכן הם 
הגיעו. עצרנו ומסתבר שאלה חיילים דתיים, והם לא 
מצאו תפילין, תכף יורדת החשכה, וכנראה שיפסידו 
היום את מצות הנחת תפילין, אחד החיילים סיפר לי 
בהתרגשות שהם התפללו לה' שימצאו תפילין לפני 
השקיעה, ולרגע היו בטוחים שאנחנו מלאכים משמים... 
אחרי שסיימו את הנחת התפילין, נודע לנו שהם גם 
מאוד רעבים, ובסיעתא דשמיא היו לנו כריכים באוטו.

כך חזרנו הבייתה עם רכבים מרוקנים מאוכל וממלאי 
הספרים שלקחנו איתנו לחיילים, אך מלאי סיפוק 
ושמחה על העם המיוחד שלנו שאפילו תחת אש 

מתפלל לה' כדי לזכות במצוות הנחת תפילין.

לסיכום: אני גאה בעם שלנו על העזרה ההדדית, 
האחדות, זה עם שיודע לאן לפנות בעת צרה, עם שיודע 

לתרום בעת צרה. איך שיכול וכמה שיכול.

אשרנו שאנחנו חלק בפאזל של העם הזה.

"אשרי העם שככה לו, אשרי העם שה' אלוקיו"



עם הפנים קדימה

הוא אמר לעצמו זה חד פעמי, זו רק סיגרייה אחת – אבל הוא 
טעה. שנתיים מעולות של גמילה וניקיון שדרשו ממנו מאמצים לא 
פשוטים – ירדו לטמיון. כמו קפיץ שהשתחרר, החזירה אותו אותה 
סיגירייה ארורה בודדת בדיוק לאותו מקום שהיה בו שנתיים קודם לכן.

אדם חייב לדעת שכאשר הוא עושה שינוי בחיים הוא חייב שהשינוי 
הזה יהיה מוחלט והרמטי: אל תחזור אחורה בשום אופן, אפילו אל 

תסתכל אחורה!

הבריחה של לוט ומשפחתו מסדום, לא הייתה רק בריחה מפני 
הסכנה, אלא בריחה מהרוע של סדום, מתפיסות העולם המעוותות, 

מהמידות המושחתות. ולכן מצווה המלאך: אל תסתכלו אחורה!

מבט – הוא קֶשֶׁר, כמו שאומרים "קשר עין". כשאתה מסתכל, 
אתה מחפש קשר. הבריחה מסדום היא בדיוק ההיפך, הבריחה 
היא התנתקות מהרוע. אם אתה בורח ומסתכל אחורה, זאת אומרת 
שאתה לא באמת מתנתק, אתה עדיין מחפש את הקשר עם הרוע.

אשתו של לוט הייתה קשורה לרוע, היא הסתכלה אחורה והפכה 
לנציב מלח, ז"א שהיא קפאה במקומה, היא נשארה שם. כי אם 
אתה חלילה מסתכל אחורה אל הרע מחפש קשר עם הרע, אתה 

נשאר שם...

חשוב  מסר  וזה 
רק  לא  כמוהו,  מאין 
ם  שנגמלי לאלה 
אלא  מהתמכרויות, 
תשובה,  בעל  לכל 
שזכה לעזוב את הרע 
ולהתחיל דרך חדשה 
ולהתקרב  ים  בחי
לקב"ה – אל תסתכל 
אחורה! אל תיתן אפילו 
קטנה"  "הצצה  עוד 
אחת לרע שעזבת, כי 
זה עלול להשאיר אותך 

שם חלילה.

הרים  מטפס  כמו 
שמתסכל רע למעלה 
על  שהולך  ולולין 
נותן  שלא  דק  חבל 
אפילו מבט אחד קטן 
אחורה – גם לנו אסור 
אחורה,  להסתכל 

אפילו לא מבט אחד למקום רע, לתמונות לא נקיות, להרגלים 
הרעים, להתמכרויות.

כמו כן אסור לאדם להסתכל אחורה על הרע שלו, על המעשים 
הרעים שעשה. אין לך דבר מייאש מזה. תהיה תמיד עם הפנים קדימה!

וגם אנחנו עם ישראל, תמיד עם הפנים קדימה: קדימה בתיקון 
המעשים, קדימה בהגברת האור, קדימה באמונה, קדימה אל הישועה, 

קדימה אל הגאולה השלימה ברחמים בקרוב.

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, מעצים ומלא 

ישועות אצלכם בבית
052-6672221 

02-5308000

המכין מצעדי גבר

ימי עשרת ימי תשובה עברו עלי לא כמו בכל שנה, ההתעלות הנפלאה בראש 
השנה, אחר כך עשרת ימי תשובה שם לרוב אני יוצא לחזק אחרים, אבל הפעם 
היה ריח אחר לימים האלה, אני לא יודע להסביר עד היום מה היה לי בהרגשה 
שם, מה שברור לי שההרגשה הזו גרמה לי ללכת לכתת רגלי בקיבוץ בארי הסמוך 
לעזה, יש לי שם חברים שאני מכיר, ומי כמוני שאוהב לחזק אחרים לא משנה 

לאיזה זרם הם משתייכים, הרי כולנו שייכים לזרם אחד- יהודים לא?

בכל אופן, ירדתי דרומה לא לפני שעברתי אצל הסופר סת"ם אצלו אני מזמין מידי 
פעם מזוזות, קניתי כמה מזוזות, תמיד טוב שיהיה איתי... ישבנו שם כמה חברים, 
בבארי, היו צחוקים היה אוכל טוב, ואז הצעתי להם את מרכולתי, בכל אופן, בעוד 
כמה ימים יום כיפור, ויש לנו זכות לעשות משהו קטן מאוד לכבוד היום המיוחד 

הזה, בכל אופן, להראות נכונות שאנחנו רוצים להתקרב אליו, לאבא שבשמים.

שניים מחברי הסכימו מייד, עוד כמה שאלו שאלות, מזה ולמה זה טוב, ואני עניתי 
להם זה שומר על דלתות ישראל, וזה טוב וזה מגן, והפסד בוודאי אין פה. באותם 
רגעים לא תיארתי לעצמי כמה שמירה הם יזדקקו... וכך, ביום אחד זכיתי לקבוע 
מזוזות ב- שבעה בתים בקיבוץ בארי, וכל זה כשבועיים לפני שהקיבוץ הזה הפך 

לפופולארי כל כך בנסיבות טראגיות כל כך.

הימים חלפו, כך גם יום כיפור, ימי סוכות היו שמחים במיוחד, התחושה ההיא 
הלא נעימה, הלכה והתאדתה, והנה הגיע יום שישי, ערב שמחת תורה. הידידים 
שלי בבארי שכנעו אותי לעשות איתם את 
החג, את האמת רציתי מאוד מה גם שכל 
הזמן עמדה מול עיני הרעיון שיהיה חיזוק 
ביחד, נשמח, נהנה, זה בוודאי מה שה' 

רוצה שאני יעשה עכשיו.

אך מהרגע שסיפרתי להורי על הרעיון 
הזה הם התנגנו וביקשו שאת החג אני 
יעשה אצלם, לא משנה מה הסברתי, הם 

רצו אותי איתם.

זה היה הרגע שהבנתי שכיבוד הורים חשוב 
מחיזוק  עם ישראל, וכך החלטתי להישאר, כיום אני מבין כמה זו יותר 

הייתה החלטה הרת גורל.

שמחת תורה תשפ"ד, אני מתעורר לצלילי אזעקה, מנסה להעיר את עצמי 
לראות אם זה חלק מחלום, אך לא, זו המציאות, אט אט מחחילות לזלוג שמועות, 
על פצועים, הרג ומה לא, אך ניסיתי להאמין בליבי שאין סיכוי, וזה רק שמועות, 
המציאות הרבה פחות איומה. אך במוצאי אותה שמחת תורה, אני מבין שהשמועות 
אכן נכונות,וגרועות יותר ממה שגמיינתי. באותם רגעים לא חשבתי על כלום רק על 
ידידי מבארי, התקשרתי לחבר טוב שלי משם, בקולו אני שומע בליל של רגשות עצב, 
צער, שמחה, אמונה- הכל ביחד. מתברר לי שהוא לא היה בבית בחג- לשמחתו, 
ומה עם יתר הבתים בהם קבעתי מזוזה, אף אחד מהם לא נפרץ ולא נבזז, כולם 

נצלו מהאסון הנורא כך גם אני | ברוך המכין מצעדי גבר. 

מצוי ומשגיח
סיפורי השגחה פרטית

תתארגנו, אנחנו מגיעים עד אליכם!
רוצים חיזוק אצלכם בשכונה? או אפילו חיזוק עם קומץ שכנים?

אנחנו כאן! 02-5308000 | 052-6672221
)*מגיעים גם לדרום, ללא עלות(

6 | עלון "חוט של חסד"



לדבר עם המלך

ילדים יקרים ואהובים, ברוכים הבאים לבית הספר לאמונה, כאן נלמד ביחד ונחכים 
על הדבר החשוב ביותר בחיים- והכי בגלל התקופה הזאת- אמונה!

בכל מקום שמוזכרת אמונה, הכוונה היא לתפילה, כי כל אמונה שלא גורמת לך להתפלל 
ולדבר עם ה' אינה אמונה שלמה. אם עדיין יש לך עצב בלב או מצבים בהם אתה מרגיש 
בודד או מפוחד זה סימן שהאמונה שלך צריכה עוד הרבה חיזוק, השקעה, דישון והשקיה.

מה אתה הולך להרגיש אחרי החיזוק באמונה?

אתה תראה איך הדברים מסתדרים לך על הצד הטוב ביותר, תראה הצלחה, אתה 
תראה איך כל העולם מתוק ויפה, אתה תרגיש סיפוק בלב ושמחה.

ועל ידי האמונה תזכה לשמירה לך ולבני משפחתך, ותזכה לכל הברכות וכל הטובות 
כיאה לבן של מלך מלכי המלכים- הקדוש ברוך הוא. אז ממריאים למסע בארץ האמונה- 

כולנו, בשמחה ואחדות, בפרקים מתוך הספר- גן האמונה לנוער ותלמידים.

תמיד אתכם - עלון "חוט של חסד"

זוכה פרשת בראשית: נועה בן ברוך, קרית גת.זוכה פרשת תזריע מצורע: גבריאל פנחסוב, רכסים.

תשובה: מערת האישה השונמית )מתוך ההפטרה( הממוקם בכפר
הערבי "סולם", ע"ש העיר המקראית "שונם" סמוך לעפולה

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון
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מלחמה על הבית, פרק א'

בעה"ר אנו נמצאים בתקופה קשה ומורכבת, תקופת 
מלחמה. זה לא עוד סבב בדרום או בצפון הארץ, זו 
מלחמה על הבית. מלחמה על כולנו כיהודים הגרים 

בנחלת אבותינו בארץ ישראל.
תקופה זו, היא מציאות לא מוכרת, מבלבלת ולחלקינו 
לחיות  נדרשים  אנו  אף טראומטית. מציאות, בה 
ולהתנהל במצב מתח גבוה פי כמה מהמצב שאנו 
רגילים לחיות בו בשגרה. מתח, חרדה, חשש, פחד ואי 
וודאות, הם מצבים נפשיים, שבתקופה זו, כולנו, הורים 
וילדים חיים בהם ומרגישים אותם, מי יותר ומי פחות.
נפילות הטילים,  החיים עצמם, בצל האזעקות, 
הכניסה לממ"ד, החשש לצאת לרחוב, ובפרט השהייה 
הממושכת שלנו בבית עם הילדים, מעוררים מגוון 
רגשות ותחושות, הכוללים לעיתים חוסר אונים, חרדות, 
תחושת פגיעות, חוסר ביטחון ודאגה מפני הבאות, 

ובצדק רב.
בזיכרון שלנו, עדיין חי ומהדהד אירועי הפוגרום 
בשמחת תורה, ואנו חוששים על החיים שלנו ושל ילדינו.
בנוסף לחשש של הקיום שלנו, מטריד אותנו המצב 
הביטחוני המעורער, החשש ממלחמה כוללת, המצב 
הכלכלי בעקבות אי היציאה לעבודה, חוסר האיזון 
במצב הזוגי בעקבות זה ששני בני הזוג נמצאים שעות 
וימים רבים בבית, מצב חינוך הילדים, ההתמודדות עם 
הלימודים של הילדים במרחב הקולי, בקבוצות קטנות, 
רמת הלמידה שלהם, סכסוכים ומריבות בין הילדים 
בעקבות הימצאות של כל הילדים שעות רבות בתוך 

הבית, ואתגרים רבים נוספים בעקבות המצב.

תפס אותנו בחוסר מוכנות

מאחר וכולנו, לא השכלנו להכין את עצמנו בצורה 
מסודרת, מבחינה נפשית "למצב מלחמה". נוצר מצב 
של בילבול רב וחוסר מוכנות. לא רק אנחנו ההורים חווים 
את זה, אלא בעיקר הילדים והמתבגרים שלנו חווים גם 
הם את מורכבותה של המציאות ומושפעים מהחוויה 
המבולבלת ומהמסרים שהם שומעים בסביבתם ובוודאי 

מאיתנו ההורים. 
נוסף על כך, ילדים ומתבגרים מוצפים בדרך כלל 
בידע רב, שרובו אינו מתווך ואינו מותאם לגילם, דבר 
המקשה על יכולתם לראות את הדברים בצורה מאוזנת 

המאפשרת התמודדות יעילה. 
לאור זאת, הם עלולים לפתח חששות ופחד, שעלולים 
להתגבר וליצור חוויית חוסר אונים וההשלכות שלה 

הם: מצוקה, אובדן שליטה, חוסר משמעת, מריבות 
והצקות לסובבים, הפקרות ושעמום רב.

הרגעה, הסברה והתמודדות מתאימה

על כן, ההתנהלות החשובה ביותר בתקופה זו היא: 
הרגעה, הסברה, יצירת יציבות והתמודדות מתאימה. 
במהלך השבועות הבאים, נעסוק בע"ה במאמרים אלו, 
בנושא של: ההתמודדות שלנו ההורים והילדים בתקופת 
המלחמה.  הכלל המנחה אותנו בכל התמודדות שכזו 

הוא, קבלת מידע מהימן ושליטה במצב.
עלינו לקבל את המידע הנכון עבורנו, ולהעביר אותו 
לילדינו בצורה אחראית, מבוקרת, הדרגתית ומונגשת.
עלינו להכיר היטב וללמוד עם משפחתנו, את נהלי 
הבטיחות של פיקוד העורף, הן חשובות ומצילות חיים.  
עלינו להתכנס מידי יום עם הילדים למפגשי הדרכה, 
הרגעה והסברה, במפגשים אלו נשוחח על המצב 

הנוכחי ועל ההשפעות שלו על חיינו. 
הציבור הכללי, חשוף באמצעות המדיה, לכל מיני 
מידע, חדשות, סרטונים ותרחישים צבאיים אפשריים. 
לעיתים זה נכון ולעיתים זה גורם להצפה והיסטריה. 
למשפחות שלנו, בחסדי ה' יתברך נחסכו כל המראות 
המזעזעים של הקורבנות, של הקרבות, המלל הרב, 
הוויכוחים באולפנים, הפרשנויות וההצפה הרגשית 
של תשדירי הערוצים וכו' אך מצד שני, גם הרחוב 
החרדי, מוצף בחדשות מסעירות וילדינו שותים זאת 
בצמא. ראוי שהמידע יעבור דרכינו ובצורה בטוחה, 

תואמת גיל וחינוכית.

בטחון ובטיחות

כמו שבטיסה מדריכים אותנו שאם יש אירוע חריג 
הם  ההורים  אז  נופלות,  החמצן  ומסכות  בטיסה 
הראשונים לשים מסיכת חמצן, שכן ההורים צריכים 
להיות בשליטה ואז להגן על ילדיהם, כך גם במצבי 
מלחמה. אם אנחנו רוצים לעזור לילדינו, עלינו קודם 
כל לעזור לעצמנו. לעזור לעצמנו להישאר שפויים, 
להישאר בשליטה, ולדעת מה בע"ה נדרש מאיתנו 

לעשות בכל סיטואציה.
עלינו להישמע להוראות של פיקוד העורף, להכיר 
את המרחב המוגן בבניין שלנו, להכין את מה שנדרש 
לשעת חרום, לתרגל כניסה ויציאה בבטחה למרחב 
מוגן, לרענן עם הילדים מידי יום הוראות בטיחות ליציאה 

מהבית וכדו'

פעולות אוטומטיות בזמן חירום

מצבי חירום, מהווים סכנה ואיום על בני האדם. 

לרוב, הם מאופיינים בתחושת לחץ, פחד, בלבול 
וחוסר ודאות, המקשים עוד יותר על ההתמודדות.

תגובותינו למצבים אלה, בעיקר אלה המתרחשים 
ללא התרעה מוקדמת, היא אוטומטית, אינסטינקטיבית 
ומושפעת במידה רבה מחשיבה, מידע ומניסיון קודמים. 
ניסיון העבר מוכיח, כי אנשים שהתכוננו וידעו כיצד 
להתמודד עם מצבי חירום, הצליחו בס"ד לפעול בצורה 

נכונה והצילו את עצמם ואת בני משפחתם.
מכאן נובע הצורך ליצור תהליך משפחתי, ממוסד 
ומתמיד של תכנון והתכוננות, לימוד והכשרה, עוד 

בזמן שגרה ובמיוחד עכשיו בזמן מלחמה.
לימוד ואימון זה, יהיה ביחד עם הילדים, מתוך אחריות 
לשלומם וביטחונם. ברמה הפיזית, הרגשית והרוחנית.

תוכנית חירום משפחתית

מצבי חירום, מגבירים באופן טבעי את התלות של 
הילד ואת הצורך שלו בהגנה ובהדרכה.

המסגרת  של  חשיבותה  עולה  כאלה,  במצבים 
המשפחתית, על כל המסגרות החברתיות האחרות 
בחייו. לכן, עלינו לקחת בחשבון שתקופה זו על אך 
מצבי המתח שבה, על אף שהילדים אינם במסגרות 
בצורה עקבית ומסודרת, ועל אף הקשיים הכלכליים 
והמתחים הנפשיים שאנו המבוגרים נמצאים בהם, זו 
התקופה שנדרש מאיתנו להיות "הורים משמעותיים" 
עבור ילדינו. זה לא הזמן לחינוך נוקשה, לחוסר הבנה, 

להתנהגות לחוצה או מוקפדת. 
עם  להסתכסך  הילדים,  עם  לריב  הזמן  לא  זה 
המתבגרים, להרחיק את הנושרים או לטפל בבעייתיים.

זה הזמן ללכידות משפחתית, לגלות אמפתיה, לקרב, 
לאהוב, ללטף, לחבק ולנשק. 

אדרבה, לעיתים עשוי מצב החירום, אף לחזק את 
המערך המשפחתי ולהגביר את הלכידות והאחדות. 

בהצלחה, ושבע"ה נדע ימים טובים ורגועים.

בדיחות הדעת

באיזה בית שהיה תמיד מריבות מסתכל הבעל 
מחלון ביתו ורואה שמוציאים את גופת שכנו 
באלונקה ואישתו הולכת מאחוריו וצועקת: 
"למה אתה משאיר אותנו לבד... הולך למקום 
בלי אור, בלי חום, בלי אהבה". מסתובב הבעל 
מבית המריבה מהר לאישתו וצועק לה: "תסגרי 
מהר את האור ואת הדלת. רוצים להכניס לבית 

שלנו גופה".

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435
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